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Pětadvacetiletý rodák ze Stříbra na Tachovsku Zdeněk 
Štybar je nejlepším cyklokrosařem současnosti. Potvrdil 
to na konci ledna v německém St. Wendelu, kde obhájil 
titul mistra světa. 
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SloVo
HEJTMANA

MiSTr SVěTA ZdENěk ŠTybAr
SE TěŠí NA odpočiNEk u MořE

Milí občané
Plzeňského kraje,

únorové vydání mě-
síčníku Plzeňský kraj 
vychází o něco málo 
později, než bývá u to-
hoto periodika zvy-
kem. Posunutí termínu 
bylo naplánováno kvůli hrozící krizi ve 
zdravotnictví a snaze vás co nejaktuál-
něji informovat o případných opatřeních. 
Troufám si tvrdit, že krize podobného roz-
sahu, jaká hrozila po odchodu lékařů, se 
v této zemi ještě nekonala. Nechtěli jsme 
šířit poplašné zprávy, ale situace, která 
by nastala při naplnění hrozby lékařů, by 
měla nedozírné následky. Plzeňský kraj 
byl připraven řešit krizový stav pomocí 
detailně připraveného scénáře, jehož 
autory se stali nejen ředitelé nemocnic, 
lidé na krajském úřadu a zástupci kraj-
ského zdravotnického holdingu, ale i zá-
stupci záchranky a privátních nemocnic. 
Jsem opravdu rád, že nakonec došlo  
k dohodě. Chtěl bych však zdůraznit, že 
bez hluboké reformy českého zdravotnic-
tví hrozí, že se obdobná situace může 
opakovat. 

Měsíc únor byl v Plzeňském kraji bohatý 
na zahraniční návštěvy – představitelé 
kraje se setkali s delegacemi z Chorvat-
ska, Kazachstánu a Indonésie. Plzeňský 
kraj navštívil také ruský konzul, který se 
velmi pochvalně vyjádřil o kvalitě plzeň-
ského piva a sám se prohlásil za fandu 
plzeňských fotbalistů.  

V pátek 18. února se v plzeňské Měšťan-
ské besedě za účasti hvězd jako je Jitka 
Čvančarová, Xindl X či Václav Noid Bárta 
konal 8. reprezentační ples Plzeňského 
kraje. A protože se vstupenky letos staly 
takřka nedostatkovým zbožím, troufám si 
tvrdit, že se jednalo o nejúspěšnější akci 
v historii krajských plesů. Je moc dobře, 
že přilákala lidi všech věkových skupin. 

Milým setkáním se stalo přijetí prvních 
krajských miminek letošního roku s jejich 
rodiči i prarodiči na krajském úřadu. 
Terezka Rathová z Mlázov na Klatovsku  
a Jiřík Němec z Hlohoviček na Rokycan-
sku od kraje obdrželi obří plyšové med-
vědy i finanční dar.      

Vážení čtenáři měsíčníku Plzeňský kraj, 
přeji nám všem klidné dny a vše dobré.

Váš hejtman plzeňského kraje

Milan Chovanec 

ROZHOVOR

Jak vypadaly první dny po obhajobě titulu 
mistra světa? prý jste v duhovém dresu pro 
vítěze téměř i spal a neustále vás natáčela 
belgická televize nebo jiné televizní a roz-
hlasové štáby.
Je pravda, že to byly náročné dny, ale doká-
zal jsem si je vychutnat.
V belgii, kde žijete, je cyklokros národním 
sportem. k jakému sportu v čechách byste 
tamní dění kolem cyklokrosu přirovnal? 
Určitě k hokeji nebo fotbalu. V Belgii je cyklo-
kros nesmírně populární.
Jak velký je váš belgický fanklub v porovná-
ní s tím českým? 
To nejde takhle říci. Jsem moc rád, že mám 
velkou podporu fanoušků, a je jedno, jestli se 
jedná o Čecha, Belgičana či Francouze.
letošní cyklokrosová sezona je u konce. 
čeká vás nějaký odpočinek? A kde? 
Dovolená musí být. Budu čtrnáct dní ležet na 
pláži u moře a přemlouvat tělo, aby se zrege-
nerovalo co nejrychleji. Už se na to těším. 
V poslední době se hodně hovoří o tom, že 
vás lákají silniční a horská kola. Co by pro 
vás byla větší výzva – olympiáda v londý-

ně na horském kole nebo účast na Tour de 
France na silničním? 
Na to teď opravdu neumím odpovědět. Uvi-
dím, jak se to vše bude vyvíjet.  

dokážete se na kole svézt jako cykloturista? 
Jen tak v klidu šlapat a kochat se při tom 
krajinou… 
Přijde mi, že od mistrovství světa jezdím už 
jenom jako cykloturista, protože tělo nemá 
žádnou energii. (smích) Teď vážně. Určitě to 
dokážu, ale moc často se to nestává.

Zbývá vám čas na nějaké jiné sporty nebo 
koníčky? 
Času je hrozně málo, poslední dobou ho, bo-
hužel, nemám ani na přítelkyni. V létě si rád 
zahraji golf, ale to se mi podaří tak pětkrát 
ročně.

Vrátíte se po ukončení profesionální spor-
tovní kariéry do české republiky? 
To vůbec nevím. Přítelkyně je Belgičanka, po-
kud v budoucnu založíme rodinu, bude těžké 
se stěhovat. Čechy ale miluji a pořád zůstanu 
Čechem, i kdybych žil v jiné zemi.

plzeňský kraj vám pro letošní sezonu poskytl 
finanční podporu. Je pro vás důležitá?  
Samozřejmě. Celá sezona je velmi finančně 
náročná, člověk musí dobře počítat, aby ji po-
kryl. Finanční pomoci od Plzeňského kraje si 
velice vážím a svůj rodný region se snažím re-
prezentovat na všech závodech co nejlépe.

…a při návštěvě krajského úřadu s Jiřím 
Stručkem, radním Plzeňského kraje pro 
oblasti školství, mládeže a sportu. Snímek 
vznikl krátce po podpisu smlouvy, na jejímž 
základě získal Zdeněk Štybar od Plzeňské-
ho kraje finanční podporu.

Zvítězil zcela suverénně o 18 sekund před 
Svenem Nijsem z belgie a prodloužil tak 
svoji úžasnou sérii. od vstupu do nejpres-
tižnější kategorie Elite získal na světovém 
šampionátu pokaždé medaili. V letech 2008 
a 2009 skončil na druhé příčce, první triumf 
si připsal před rokem v Táboře. Zdeněk Šty-
bar už několik let žije v belgickém městě 
Essen, kde jsme jej také zastihli.

Zdeněk Štybar v dresu belgického Telenet- 
-Fidea Cycling Teamu při jednom ze závodů…



databázi opuštěných lokalit a pravidelně ji 
aktualizujeme. Jde především o stav brown-
fieldů a jejich případné naplňování. Nesmír-
ně důležitá je také propagace brownfieldů. 
Atraktivní lokality pravidelně nabízíme inves-
torům na veletrzích v Brně a Vídni. Uvažu-
jeme také o účasti na veletrhu v Mnichově, 
ale jedná se o finančně náročnou záležitost, 
ještě to musíme zvážit. 

Mohl byste uvést příklad lokality, kde se 
revitalizace daří?
Určitě je to areál bývalých kasáren ve Stří-
bře. Na toto město na Tachovsku dopad-
la ekonomická krize hodně silně, v jednu 
chvíli zde byla nezaměstnanost nad dvace-
ti procenty. Ve spolupráci s městem jsme 
se snažili situaci co nejrychleji vyřešit. Do 
Stříbra jsme lákali investory opravdu silně, 
inzerovali jsme například v odborných ča-
sopisech. A snaha přinesla ovoce, v sou-
časnosti jsou v areálu bývalých stříbrských 
kasáren první investoři a o příchodu dalších 
se jedná. Velice nás těší i průběh revitaliza-
ce areálu bývalých kasáren v Plzni na Svě-
tovaru. Městu se podařilo vykoupit všechny 
pozemky a už je zpracovaná i studie jejich 
využitelnosti.

plzeňský kraj se snaží 
ve spolupráci s městy 
a obcemi do těchto 
míst přilákat investo-
ry a tím do nich vrátit 
život. Zvláště v době 
ekonomického útlu-
mu to není jednodu-
ché, ale jak říká ivo 
Grüner (na snímku), 
náměstek hejtmana 

plzeňského kraje pro oblasti regionálního 
rozvoje, fondů Eu a informatiky, vypadá to, 
že se blýská na lepší časy.

kolik brownfieldů v našem kraji byste ozna-
čil za nejatraktivnější?
Jedná se o dvacet lokalit. Pro investory by 
mohly být určitě velice zajímavé areály býva-
lých kasáren, například v Plzni na Světovaru 
a na Borech, v Nýrsku, Dobřanech, Strašicích, 
Stříbře, Zadním Chodově a Rokycanech. Za 
velmi perspektivní považuji také některé prů-
myslové brownfieldy. Třeba v Plzni se jedná 
o plochu za obchodním centrem Plaza, kde 
dříve bylo výstaviště, či areál papírny. Zají-
mavé plochy jsou například také v Břasích, 
Přešticích, Domažlicích, Třemošné a Sušici.

V našem regionu se nachází zhruba 270 takzvaných brownfieldů. Jedná se o opuštěné 
areály a nemovitosti, které dříve sloužily pro průmyslovou a zemědělskou výrobu či pro 
potřeby armády. 
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browNFiEldy V krAJi Vábí iNVESTory

Téma měSíCe

Jak se v současnosti tváří investoři na mož-
nost využívat brownfieldy?
Tato možnost je pro ně naštěští čím dál tím 
výhodnější, určitě se v této oblasti blýská na 
lepší časy. Výstavba firemního areálu takzva-
ně na zelené louce totiž už není tak snadná, 
zasíťované pozemky jsou z převážné většiny 
rozebrané. Pravdou je, že se investoři zatím 
zajímají spíše o zachovalejší brownfieldy, 
kde mohou využívat stávající výrobní haly. 

Co nejvíce komplikuje revitalizaci brown-
fieldů?
Samozřejmě ekonomická krize posledních 
let. Ale faktorů je zde více, nedá se to takto 
jednoduše říci. U některých brownfieldů je to 
poloha, u jiných kontaminace, problémem 
bývají také majetkové vztahy. Když je ve hře 
více vlastníků, kteří chtějí za své pozemky 
dostat pochopitelně co nejvíce peněz, bývá 
majetkové vyrovnání komplikované a tím pá-
dem zdlouhavé.  

Jaké konkrétní kroky podniká plzeňský kraj 
pro oživení brownfieldů?
V první řadě se snažíme úzce spolupraco-
vat s městy a obcemi, v jejichž katastrech se 
brownfieldy nacházejí. Máme zpracovanou 

Jeden z nejatraktivnějších brownfieldů se nachází v Plzni na Světovaru. V areálu nejdříve sídlil pivovar, poté armáda, několik let byl opuštěný. 
Nyní se schyluje k jeho revitalizaci.



Marie Nechutná
starostka Úněšova

Požádali jsme o dotaci 
400 tisíc korun na opra-
vu hasičské zbrojnice, 
ale budeme rádi za 
jakoukoliv částku. Pení-
ze hodláme použít například na výměnu 
oken, rekonstrukci toalet či systému vytá-
pění. Loni jsme už z programu obdrželi 
150 tisíc, dotace posloužila na opravu ga-
ráže pro nové hasičské auto Tatra. Na to 
nám kraj také přispěl, a to částkou 1,5 
milionu korun. Program stabilizace a ob-
novy venkova je pro malé obce velice 
důležitý. Je jednoduchý a kontinuálně po-
máhá jejich rozvoji.

Jan Soulek
starosta Bezdružic

Letos jsme požádali 
o dotaci na rekon-
strukci toalet v naší 
základní škole. Před-
pokládáme, že nákla-

dy na akci se budou pohybovat kolem 800 
tisíc korun, z krajského programu bychom 
rádi získali 480 tisíc. Budova základní školy 
byla postavena v roce 1925 a už by oprav-
du potřebovala komplexní rekonstrukci. 
V nedávné minulosti jsme se pokoušeli 
na takový záměr získat finanční podporu 
z Evropské unie, konkrétně z Regionální-
ho operačního programu Jihozápad, ale 
marně. Nezbývá nám tedy nic jiného, než 
řešit problémy postupně. Věříme, že nám 
Plzeňský kraj vyjde vstříc. 

Marie koderová
starostka Dražně

Do programu jsme letos 
přihlásili projekt, jehož 
cílem je oprava budovy 
obecního úřadu. Kon-
krétně se jedná o novou 
fasádu, která zlepší vzhled objektu, a vý-
měnu tří dveří. Ty nové by měly výrazně 
snížit únik tepla. Program stabilizace a ob-
novy venkova využíváme opravdu rádi. Je 
jednoduchý a naprosto vyhovuje potřebám 
malých obcí.
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Už na svém březnovém zasedání schválí krajští zastupitelé 
seznam úspěšných žadatelů o dotaci z tradičního a ve-
lice oblíbeného Programu stabilizace a obnovy venkova 
(PSOV). Pro malá města a obce je v něm letos připraveno 
celkem 54 milionů korun. 

?Jaký projekt jste letos přihlásili
do krajského programu 
stabilizace a obnovy venkova?

ANkETA
Téma měSíCe

Krajský Program stabilizace a obnovy venkova pomohl například také obci maršovy Chody 
na Tachovsku s výstavbou veřejného osvětlení.

MěSTůM A obCíM opěT 
poMoHou krAJSkÉ doTACE

„Hned po schválení a následném zveřejně-
ní seznamu úspěšných žadatelů budou moci 
starostové podepsat smlouvu o dotaci. Čer-
pání finančních prostředků tak bude možné 
již v prvním pololetí tohoto roku,“ podotýká 
Ivo Grüner, náměstek hejtmana Plzeňského 
kraje pro oblasti regionálního rozvoje, fondů 
EU a informatiky. 
Letošní ročník programu byl vyhlášen již na 
sklonku loňského roku, uzávěrka pro podání 
přihlášek byla stanovena na konec ledna. 
Žádost o dotaci z krajského rozpočtu podalo 
celkem 380 měst a obcí, jednotlivé záměry 
nyní posuzuje odborná komise Rady Plzeň-
ského kraje. „Nejvíce žádostí přišlo tradič-
ně z okresu Klatovy, což je ale samozřejmě 
dáno i jeho velikostí. Města a obce potřebují 
nejčastěji pomoci s rekonstrukcemi škol, úřa-
dů a hasičských zbrojnic, řada projektů je za-
měřena na vybudování veřejného osvětlení,“ 
konstatuje Ivo Grüner. Jak dodává, při roz-
hodování o přidělení finančních prostředků 
budou zohledněni žadatelé, kteří program 
ještě nikdy nevyužili. Výhodu budou mít na-
příklad také obce, jež se pravidelně zúčast-
ňují soutěže Vesnice roku.  

Převážná většina prostředků v Programu 
stabilizace a obnovy venkova – 46,5 milio-
nu korun – je určena na individuální projekty 
měst a obcí. Čtyři miliony poputují na reali-
zaci integrovaných projektů, které předložily 
mikroregiony a sdružení obcí, zbývající část-
ka tři a půl milionu korun pomůže žadatelům 
s pořízením územních plánů. 
Program stabilizace a obnovy venkova je 
oblíbený především díky své jednoduchos-
ti. Žádost o dotaci má rozsah jedné strany 
formátu A4, není potřeba shánět žádné jiné 
dokumenty. Závěrečné vyhodnocení, jehož 
součástí je i vyúčtování, se předkládá až po 
realizaci projektu. Program má však jasně 
daná pravidla. Pokud je záměr schválen, Pl-
zeňský kraj uhradí 60 procent nákladů, nejví-
ce však 500 tisíc korun. Zbývající částku musí 
zaplatit žadatel ze svých zdrojů.
Nad rámec Programu stabilizace a obnovy 
venkova letos Plzeňský kraj rozdělí ještě mili-
on korun mezi místní akční skupiny, takzvané 
MASky, na akce neinvestičního charakteru. 
Vyhlášen bude také program na budování 
cyklostezek a jejich doprovodné infrastruktu-
ry. Krajský rozpočet pro něj počítá s částkou 
šest milionů korun.
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Téma měSíCe

Velice důležitou činností, 
kterou zajišťuje odbor re-
gionálního rozvoje Kraj-
ského úřadu Plzeňského 
kraje, je metodická po-
moc městům a obcím při 
tvorbě jejich územně-plá-
novací dokumentace.   

AbSENCE úZEMNíHo pláNu 
oMEZuJE roZVoJ 

„Ročně se nám dostane do rukou přes stovku 
nových územních plánů a změn. Předpokládá-
me, že v následujících čtyřech letech se toto 
číslo ještě výrazně zvýší. Ke konci roku 2015 
totiž dle nového stavebního zákona vyprší 
platnost územně-plánovacích dokumentací, 
které byly pořízeny a schváleny před 1. led-
nem 2007,“ konstatuje Václav Treml z odbo-
ru regionálního rozvoje. Města a obce, která 
situaci podcení a novou dokumentaci si včas 
nepořídí, budou mít jen velmi omezené mož-
nosti dalšího rozvoje a výstavby. 
V současnosti mají platnou územně-plánova-
cí dokumentaci asi dvě třetiny měst a obcí 

v kraji. „Význam územního plánu, který je zá-
sadním rozvojovým dokumentem, si většina 
měst a obcí uvědomuje. Za čtyři roky, kdy 
je v platnosti nový stavební zákon, si územní 
plán platný i po roce 2015 pořídilo už pat-
náct procent měst a obcí v našem regionu,“ 
podotýká Miloslav Michalec, vedoucí odbo-
ru regionálního rozvoje.
Významu aktuálních územních plánů v jednot-
livých městech a obcích si je velice dobře vě-
dom i Plzeňský kraj. „Pořízení územního plánu 
je dlouhodobá a pro města a obce relativně 
nákladná záležitost. Proto letos znovu nabí-
zíme zejména malým obcím možnost čerpat 
dotaci na tvorbu územního plánu z Programu 
stabilizace a obnovy venkova. Plánujeme, že 
budeme spolufinancovat pořízení těchto do-
kumentací zhruba u třiceti obcí. V krajském 
rozpočtu je pro tyto účely připraveno celkem 
3,5 milionu korun,“ dodává Ivo Grüner, náměs-
tek hejtmana Plzeňského kraje pro oblasti re-
gionálního rozvoje, fondů EU a informatiky.
Kromě finanční podpory a metodického ve-
dení nabízí kraj městům a obcím i další služ-
by, například zveřejnění jejich územně-plá-
novací dokumentace na svých internetových 
stránkách www.plzensky-kraj.cz.

Tento graf znázorňuje, kolik měst a obcí mělo ke konci loňského roku zpracovanou územně- 
-plánovací dokumentaci platnou po roce 2015 a kolik na jejím vzniku v té době pracovalo. 

plzeňský kraj
pořizování územních plánů

k 31. 12. 2010

MiNiSTErSTVo 
Žádá koNTrolu 
FoToVolTAiCkÝCH 
ElEkTrárEN
Třiaosmdesát fotovoltaických elekt-
ráren, které se nacházejí na území 
našeho regionu, prověřují pracovníci 
odboru regionálního rozvoje krajské-
ho úřadu plzeňského kraje. rozsáhlá 
kontrolní akce by měla být dokončena 
v nejbližších dnech. 

podnět k prověření fotovoltaických 
elektráren vzešel z ministerstva pro 
místní rozvoj. To také dodalo seznam 
staveb, které chce nechat zkontrolo-
vat. důkladná revize dokumentů, jež 
souvisejí s umístěním, povolením a ko-
laudací jednotlivých fotovoltaických 
elektráren, se týká i ostatních krajů 
v české republice. „podle názoru mi-
nisterstva je třeba přezkoumat zákon-
nost vydaných rozhodnutí nebo jiných 
úkonů, které jsou stanoveny stavebním 
zákonem. Jedná se tedy například 
o to, zda je fotovoltaická elektrárna 
umístěna v souladu s územně-pláno-
vací dokumentací, zda byly při jejím 
schvalování respektovány požadav-
ky na ochranu nezastavěného území, 
ochranu přírody a krajiny či ochranu 
práv dotčených osob,“ vysvětluje Mi-
loslav Michalec, vedoucí odboru re-
gionálního rozvoje krajského úřadu 
plzeňského kraje.
pracovníci krajského úřadu si vyžádali 
správní spisy fotovoltaických elektráren 
od příslušných stavebních úřadů. Zatím 
to vypadá, že v plzeňském kraji nedo-
šlo k žádnému zásadnímu pochybení. 
„podnět ministerstva jen dokazuje, že 
v poslední době je situace kolem foto-
voltaických elektráren poněkud kom-
plikovaná. Zatímco v uplynulých letech 
stát rozběhl masivní kampaň na pomoc 
investorům, nyní v této oblasti výrazně 
přibrzdil,“ dodává Miloslav Michalec.   
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mohli setkat již v minulosti, nicméně 
dvouleté používání, kdy hračky prošly 
rukama desetitisíců návštěvníků, si vyžá-
dalo zásadní obměnu. Mezi exponáty 
„MáToHáčka“ se opět objevil například 
oblíbený čínský hlavolam Tangram, ze 
světových science center známé sklá-
dačky Hanojská věž, Soma kostka či Ku-
ličková pyramida a další. 
Bude-li schválena investice ze struktu-
rálních fondů EU do Techmania Science 
Center ve výši 600 milionů korun, poda-
ří se realizovat například planetárium 
s virtuáriem, které návštěvníkům před-
staví nejmodernější promítací zařízení – 
promítání 3D na kulovou plochu. V sou-
časné době jsou instalovaná pouze tři 
obdobná zařízení na celém světě. Záro-
veň bude zachráněna technická památ-
ka, objekt bývalé „škodovácké“ jídelny, 
v němž byla na počátku minulého století 
poprvé použita unikátní technologie le-
pených vazníků (tzv. Hetzerova konstruk-
ce). V nových částech science centra, 
které vzniknou díky investici z EU, se bu-
dou nacházet také moderně vybavené 
laboratoře – mechatronická, fyzikální, 
chemická a biologická. A současně se 
z dlouhodobě nevyužívané IV. brány 
stane zázemí pro klubovny a dílny. Více 
informací o akcích, programu i nabídce 
na www.techmania.cz.

Díky přislíbené finanční podpoře z Evropské unie může v plzeňské Techmanii vzniknout 
planetárium, podařilo by se zachránit unikátní škodováckou jídelnu a realizovat řadu 
dalších záměrů. Jeden z nejatraktivnějších turistických cílů plzeňského kraje láká rodiny 
s dětmi i školní skupiny již od roku 2008. 

roZkVěT TECHMANiE podpoří pENíZE Z Eu

Techmania Science Center bylo založe-
no společností Škoda Holding a Zápa-
dočeskou univerzitou se záměrem posí-
lit zájem o vědu a techniku mezi dětmi 
a mládeží. Za dobu fungování navštívilo 
centrum přes 150 tisíc návštěvníků, což 
z něj dělá jeden z nejatraktivnějších tu-
ristických cílů Plzeňského kraje. „Projekt 
Techmanie nemá v naší zemi obdobu. 
Spojením univerzity, kraje, města a vel-
kého průmyslového podniku se podařilo 
doslova vydupat ze země objekt, který 
okamžitě začal sloužit lidem pro jejich 
zábavu a poučení,“ uvádí k projektu 
Techmanie generální ředitel Škoda Hol-
ding Josef Bernard. „Jestli se nám poda-
ří uspět v soutěži o evropský grant, stane 
se Techmanie novým středobodem zá-
bavy v kraji. Bude to centrum edukač-
ní zábavy, které neprojdete za dva dny 
a rádi se sem budete vracet,“ doplňuje.
Vybudování a provoz Techmanie pod-
poruje i Plzeňský kraj, který se velkou 
částí podílí také na propagaci science 
centra i jeho akcí. „Techmanie je nejen 
významným turistickým cílem Plzeňské-
ho kraje, ale slouží také k zábavnému 
vzdělávání dětí a mládeže, což považuji 
za velmi důležitou úlohu tohoto centra. 
Podaří-li se díky penězům z EU rozši-
řovat prostory a opravit další budovy, 
budu opravdu rád,“ vyjadřuje podporu 

projektu hejtman Plzeňského kraje Milan 
Chovanec. 
Od 7. února se návštěvníci Techmanie 
setkávají s obnovenou expozicí „MáTo-
Háček“. Jedná se o soubor tří desítek 
interaktivních hlavolamů, skládaček 
a mechanických hraček, které rozvíjejí 
postřeh, zručnost a kombinační schop-
nosti. S touto expozicí se návštěvníci 

řadu důležitých bodů projednala na svém 
72. a 73. zasedání rada plzeňského kraje. 
Zde jsou některé z nich. 

   Rada odsouhlasila sloučení některých středních škol. Od 1. července le-
tošního roku dojde ke sloučení Střední zdravotnické školy Klatovy a Vyšší 
odborné školy, obchodní akademie a jazykové školy Klatovy, Integrované 
střední školy Stod a Středního odborného učiliště Domažlice, Základní 
školy Planá a Středního odborného učiliště Planá, Střední odborné ško-
ly profesora Švejcara Plzeň a Střední průmyslové školy strojnické Plzeň, 
Střední odborné školy Plasy a Gymnázia Plasy. O rok později, 1. červen-
ce 2012, budou sloučeny Integrovaná střední škola Klatovy a Střední prů-
myslová škola Klatovy. Důvodem pro slučování škol je nejen úbytek žáků, 
ale také finanční úspora. Díky sloučení vzniknou ekonomicky silnější sub-
jekty – víceoborové školy, které zajistí zvýšení kvality vzdělávání, počtu 
odborného pedagogického personálu a nabídky volitelných předmětů. 

TElEGrAFiCky ZE ZASEdáNí krAJSkÉ rAdy

   Letošní zima se výrazně podepisuje na stavu silnic druhé a třetí třídy, 
které jsou v majetku Plzeňského kraje. Rada proto rozhodla o navýšení 
částky na opravy komunikací po zimě o 18 milionů korun. Tyto finanční 
prostředky z krajského rozpočtu budou rovnoměrně rozděleny do všech 
okresů.  

   Rada vyhlásila krajské kolo třináctého ročníku soutěže o nejlepší webové 
stránky a elektronické služby měst a obcí Zlatý erb 2011. Cílem tradiční 
soutěže je podpořit modernizaci regionální veřejné správy prostřednic-
tvím rozvoje informačních služeb. V rámci letošního krajského kola se 
bude soutěžit ve třech kategoriích – Nejlepší webové stránky města, Nej-
lepší webové stránky obce, Nejlepší webová služba. Podrobnosti o sou-
těži najdete na adrese http://zlatyerb.obce.cz.

   Plzeňský kraj přispěje částkou 25 tisíc korun na zhotovení a instalaci 
pamětní desky věnované památce amerického letce Virgila Paula Kirkha-
ma, který byl sestřelen 30. dubna 1945 u Trhanova nedaleko Domažlic. 
Pamětní deska bude odhalena na budově Obecního úřadu v Újezdě 
v rámci letošních oslav osvobození Československa.

O rozvoji Techmanie diskutovali koncem 
února hejtman Plzeňského kraje milan 
Chovanec (vlevo) a generální ředitel spo-
lečnosti Škoda Holding Josef Bernard.

Foto Josef adlt



„Při přípravě programu a výběru hostů jsme 
se snažili o sestavení takové hudební a žá-
nrové nabídky, která bude atraktivní opravdu 
pro všechny. Proto se poprvé v historii kraj-
ského plesu otevřel i Malý sál, kde vystou-
pil Xindl X s kapelou. To ocenila zejména 
mladší generace. Velký sál patřil muzikálo-
vým písním. Vystoupili zde Jitka Čvančarová 
a Václav Noid Bárta, k poslechu a tanci hrál 
Top Band Jana Smolíka. Velký ohlas měla 
také například videodiskotéka Petra Berky 
a karaoke. Věřím, že se všichni návštěvníci 
plesu dobře bavili a nenechají si ujít jeho 
příští ročník,“ říká hejtman Plzeňského kraje 
Milan Chovanec.
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MěŠŤANSká bESEdA pATřilA krAJSkÉMu plESu
pestrý program pro všechny věkové kategorie nabídl 8. reprezentační ples Plzeňského 
kraje, který se uskutečnil v pátek 18. února v plzeňské Měšťanské besedě. Muzikálovou 
noc, jak zněl název této velké společenské akce, si přišly užít stovky lidí.    

SouTěŽ o VSTupENky NA MuZikál robiN Hood

Stačí správně odpovědět na jednoduchou 
otázku, mít trochu štěstí a dvě vstupenky na 
představení, které se koná v Divadle Kalich 
v neděli 15. května, jsou vaše.

Odpovědi zasílejte elektronicky na adresu 
redakce@plzensky-kraj.cz, a to do 15. března. 
Do předmětu mailu napište „Robin Hood“. 
Dva lístky do pražského Divadla Kalich získá 
ten soutěžící, jehož správná odpověď bude 
doručena jako padesátá v pořadí.
Jméno šťastného výherce zveřejníme v břez-
novém vydání našeho měsíčníku. Pokud ne-
znáte správnou odpověď na soutěžní otáz-
ku, najdete ji na internetových stránkách  
www.plzensky-kraj.cz.

mezi hvězdy večera patřila Jitka Čvančarová. muzikálové hity zpívala i uprostřed zaplněné-
ho parketu.

Reprezentačního plesu Plzeňského kraje se zúčastnila celá řada osobností. Hejtman milan 
Chovanec (vpravo) uvítal například (zleva) ředitele Divadla J. K. Tyla Jana Buriana, bývalého 
senátora Františka Jiravu a poslankyni miladu emmerovou. 

malý sál měšťanské besedy obsadila 
především mladší generace. Vystoupil 
zde totiž například Xindl X s kapelou  
a nevynechal žádný ze svých hitů.

Návštěvníci 8. reprezentačního plesu Plzeňského kraje mohli vy-
hrát v „plesovém kasinu“ vstupenky na muzikály do pražského 
divadla kalich. Nyní i vy, čtenáři měsíčníku Plzeňský kraj, máte 
možnost vyhrát vstupenky na muzikálový hit Robin Hood.

otázka zní: 

který zpěvák, jenž vystoupil na plesu pl-
zeňského kraje, účinkuje v muzikálu robin 
Hood?



Bezvěrov – Bezdružice. Na přání obyvatel 
regionu bude nově přijíždět do Toužimi 
v 6.30 a cestou zajistí dopravní obslužnost 
místní části Bezvěrov-Krašov. Jeden pár spo-
jů bude vždy ve středu zajišťovat dopravu 
také do místní části Manětín-Luková. „Pokud 
nebudou nově zavedené spoje do místních 
částí využívány dle předpokladů obcí, v no-
vém jízdním řádu už se s nimi opět nebude 
počítat,“ upozorňuje Marcela Benediktová. 
Další změny se týkají linky 460334 Plasy – 
Mladotice – Žihle – Lubenec. Například 
v úseku Blatno – Lubenec se vrátí do pů-
vodní trasy, všechny spoje tedy budou zajíž-
dět i na zastávku Chyše-Žďárek. „Na všech 
autobusových linkách v této oblasti navíc 
dojde k drobné úpravě jízdních dob tak, 
aby byly pro cestující zajištěny co nejlepší 
podmínky pro případné přestupy,“ uzavírá 
Marcela Benediktová.

v Plzeňském kraji, jehož přípravou se v sou-
časné době zabývá společnost POVED (Pl-
zeňský organizátor veřejné dopravy).
Projekt počítá s třiadvaceti informačními 
panely. Instalovány budou tam, kde na 
sebe navazují různé druhy veřejné dopravy, 
jako například vlak, autobus a městská hro-
madná doprava. Pro umístění nových zob-
razovacích zařízení byly vybrány železniční 
stanice Plzeň hlavní nádraží, Rokycany, Kla-
tovy, Domažlice, Sušice, Nepomuk, Nezvěs-
tice, Blovice, Přeštice, Nýřany a autobusová 
nádraží v Plzni a Klatovech.
„Na těchto panelech cestující najdou napří-
klad číslo spoje podle jízdního řádu, jeho cí-
lovou stanici, čas odjezdu, nástupiště nebo 
stanoviště či případné zpoždění. Moderní 
technika také umožňuje zobrazení libovolné-
ho textu pro případ mimořádné události,“ 
konstatuje Marcela Benediktová ze společ-
nosti POVED. 
Informace, které budou zobrazovány na pa-
nelech, si budou moci cestující prohlédnout 
také z pohodlí svého domova nebo napří-
klad na mobilu. Po kompletním zprovoznění 
celého projektu to bude možné na interne-
tových stránkách www.poved.cz. 
Projekt na instalaci informačních panelů 
může být realizován díky finanční podpoře 
z Evropské unie, konkrétně z Regionálního 
operačního programu NUTS II Jihozápad. 
Plzeňský kraj podal žádost o dotaci v roce 
2009, schválena byla o rok později.
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právě jste vystoupili z vlaku a rádi byste, ať už z jakého-
koli důvodu, pokračovali v cestě třeba autobusem? Kde 
ale co nejdříve sehnat přesné informace o jeho odjez-
du? Už koncem letošního roku to bude mnohem snazší. 

VíCE iNForMACí pro poHodlNěJŠí přESTup

Informační panely jsou v provozu na několika místech České republiky. Tento snímek je 
z Hradce Králové. 

JíZdNí řád SE brZy dočká prVNí ZMěNy

Na několika hlavních přestupních uzlech 
v Plzeňském kraji budou totiž nainstalová-
ny informační panely, které budou ukazo-

vat časy odjezdů jednotlivých druhů veřej-
né dopravy. Stane se tak v rámci projektu 
s názvem Zvýšení kvality veřejné dopravy 

V neděli 6. března vstou-
pí v platnost první změ-
na jízdního řádu 2010/11. 
Pro cestující jsou připra-
veny novinky na železnici 
i v autobusové dopravě.

V oblasti železniční dopravy se Plzeňský 
kraj rozhodl reagovat na požadavky veřej-
nosti a zavést nové spoje. Úpravy se týkají 
především trati číslo 160 Plzeň – Žatec. Vlak 
7602 vyjíždějící z Plzně v 8.17 hodin bude 
nyní v úseku Plasy – Žihle provozován den-
ně od května do září, nikoliv pouze o letních 
prázdninách. To samé platí pro vlak 7609 
s příjezdem do Plzně v 11.38. Vlaky číslo 
7664 a 7667 (odjezd z Plzně v 10.17 a pří-

jezd do Plzně ve 13.38) budou v pracovní 
dny a soboty prodlouženy do Mladotic. Lidé 
z tohoto regionu tak budou moci snáze do-
jíždět na odpolední pracovní směny do Plz-
ně. „Trať číslo 160 ale není v kraji jedinou, 
kde dojde k navýšení počtu vlakových spo-
jů. Vyslyšeno bude také přání studentů na 
zavedení pátečního vlaku na trati Nepomuk 
– Blatná, který bude odjíždět ve 14.35 ho-
din z Nepomuku. Navazovat bude na rychlík 
jedoucí z Plzně ve 14.03. Z Blatné pojede 
nový vlak v pátek ve 13.45, do Nepomuku 
přijede ve 14.26,“ popisuje Marcela Bene-
diktová ze společnosti POVED (Plzeňský or-
ganizátor veřejné dopravy).
Změna jízdního řádu se projeví také v au-
tobusové dopravě. Zde dojde k drobným 
úpravám především na severním Plzeňsku. 
Pozměněna bude časová poloha jednoho 
spoje linky 460127 Mladotice – Manětín – 



odborNíCi řEŠili iNkluZíVNí VZděláVáNí

ŠKOLSTVí
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rozhodnutí ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy o postupném zavádění takzva-
ného inkluzívního vzdělávání do základních škol, které bylo zveřejněno již v minulém 
školním roce, vyvolalo mezi odbornou veřejností velký rozruch. 

Veletrhu studijních příležitostí se zúčastni-
lo také Střední odborné učiliště stavební 
v Plzni. Šikovné řemeslníky vychovává už 
sedmadvacátým rokem. 

O přínosech i rizicích připravovaného mo-
delu a nutných legislativních změnách se 
hovořilo také na konferenci, která se konala 
v pátek 21. ledna v prostorách Krajského 
úřadu Plzeňského kraje. Akci organizovala 
krajská sekce Asociace speciálních peda-
gogů ČR ve spolupráci s Odborem školství, 
mládeže a sportu Krajského úřadu Plzeň-
ského kraje. 
Pojem inkluzívní vzdělávání zní tajemně. Jeho 
vysvětlení ale není složité. „Model inkluzívní-
ho vzdělávání počítá s tím, že všechny děti 
budou navštěvovat běžné základní školy. Ne-
budou tedy rozděleny na žáky se speciálními 
vzdělávacími potřebami a bez nich. V jedné 
třídě by se tak měly vzdělávat všechny děti 
– nadané, zdravotně postižené, děti cizinců 
i děti jiného etnika,“ říká Monika Čermáková 
z Odboru školství, mládeže a sportu Krajské-
ho úřadu Plzeňského kraje.

Lednové konference na téma inkluzívní vzdě-
lávání se zúčastnila celá řada odborníků. 
Nechyběli zástupci ministerstva, Výzkumné-
ho ústavu pedagogického v Praze, České 
školní inspekce, Pedagogicko-psychologické 
poradny Plzeň, Krajského úřadu Plzeňského 
kraje a Asociace speciálních pedagogů ČR. 
Názory přímo z praxe přidali ředitelé a ře-
ditelky běžných základních škol i základních 
škol pro žáky se speciálními vzdělávacími 
potřebami. O významu konference svědčí 
i účast Jiřího Stručka, náměstka hejtmana 
Plzeňského kraje pro oblasti školství, mláde-
že a sportu, a Jaroslavy Havlíčkové, vedoucí 
Odboru školství, mládeže a sportu Krajského 
úřadu Plzeňského kraje.
Z diskuze vyplynulo, že školští pracovníci 
se nebrání změnám a novým přístupům ke 
vzdělávání. Je však nezbytné respektovat 
možnosti a potřeby všech dětí, tedy i těch 

s různými problémy a ze sociálně znevýhod-
něného prostředí. Většina běžných základ-
ních škol není zatím na inkluzívní vzdělávání 
připravena. Nepostačující je v tomto směru 
i příprava budoucích učitelů. Je proto škoda, 
že se konference nezúčastnili zástupci Peda-
gogické fakulty ZČU, přestože byli pozváni.
„Jakákoliv restriktivní a neobjektivní úřední 
opatření vždy povedou k emotivním reakcím. 
Pro úspěšné inkluzívní vzdělávání musí být 
splněna řada podmínek. Jedná se například 
o odbornost příslušných pracovníků, finanční 
a materiální zabezpečení výuky, změny ve 
stávající školské legislativě. Nesmí se zapo-
mínat ani na osvětu a spolupráci s rodiči. 
Celkově je to velice složitý a dlouhodobý pro-
ces. Hlavním cílem by měl zůstat rozvoj osob-
nosti každého mladého jedince,“ konstatuje 
Lenka Mouleová, předsedkyně krajské sekce 
Asociace speciálních pedagogů ČR.

VElETrH ukáZAl VÝHody TECHNiCkÝCH oborů
Veletrh studijních příležitostí nazvaný perspektiva technic-
kých oborů v příhraniční oblasti plzeňského kraje a ba-
vorska se konal v úterý 18. ledna v prostorách Střední 
průmyslové školy dopravní v Plzni. Akci organizovala Regio-
nální hospodářská komora Plzeňského kraje.

„Na veletrhu se představilo více než třicet 
subjektů z Plzeňského kraje a sousedního 
Bavorska. Hlavním cílem bylo zpopularizo-
vat technické obory, jež nejsou v součas-
nosti mezi žáky osmých a devátých tříd 
základních škol, kteří uvažují o své další 
profesní kariéře, příliš oblíbené,“ říká Rad-
ka Trylčová, ředitelka Regionální hospodář-
ské komory Plzeňského kraje.
V rámci jednotlivých stánků prezentovaly 
střední odborné školy nebo střední od-
borná učiliště studijní programy i ukázky 
prací svých žáků. Součástí veletrhu byl bo-
hatý doprovodný program. Konalo se zde 
také pracovní setkání zástupců Plzeňského 
kraje, hospodářských komor z obou stran 
hranice, německého velvyslanectví v Praze, 
úřadů práce, firem a vystavujících škol. 
Plzeňský veletrh navštívilo více než 750 po-
tenciálních uchazečů o studium na středních 
školách. Své žáky na akci přivedla také Jit-
ka Herejková, učitelka 15. ZŠ v Plzni. „Vzala 

jsem osmáky, protože se budou brzy rozho-
dovat o svém budoucím povolání. Mohou 
zde získat inspiraci i řadu užitečných infor-
mací,“ uvedla.
Zvýšit zájem žáků základních škol o studi-
um na technicky orientovaných středních 
odborných školách – to je jeden z hlavních 
úkolů, které si v oblasti školství stanovil Pl-
zeňský kraj. Podle Jiřího Stručka, náměst-
ka hejtmana pro oblasti školství, mládeže 
a sportu, veletrh nepochybně přispěl k na-
plnění tohoto cíle. „Prezentace škol ukáza-
la, že budoucnost není pouze v humanitních 
oborech. I technické obory mají určitě svým 
studentům co nabídnout,“ konstatuje Jiří 
Struček.
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Novou metodu, která by 
měla výrazně zvýšit na-
ději pacienta v kritickém 
stavu na přežití, intenziv-
ně testují pracovníci Zdra-
votnické záchranné služby 
Plzeňského kraje. 

Některé posádky jsou vybaveny moderním 
přístrojem, jenž dokáže určit hladinu laktátu 
v krvi. Díky této nesmírně důležité informaci 
pak mohou záchranáři v sanitním voze ne-
prodleně nasadit optimální léčbu.
Zvýšená hladina laktátu, přesněji řečeno ky-
seliny mléčné, je obvyklá u lidí, kteří prožívají 
akutní fázi oběhového šoku. To znamená, 
že jejich organismus trpí enormním nedo-
statkem kyslíku nezbytného pro funkci tkání 
a orgánů. Čím je stav pacienta kritičtější, tím 
je laktátu v krvi více. Běžná praxe v celé Čes-
ké republice je dosud taková, že záchranáři 
určují vážnost pacientova stavu především 
podle vnějších příznaků. Ty však mohou být 
matoucí – někdy přehnané, někdy nedosta-
tečné. Nová metoda by měla riziko omylu 
vyloučit.
„Přístroj na určení hladiny laktátu v krvi se 
podobá glukometru. Záchranář odebe-
re pacientovi kapku krve z ušního lalůčku 
nebo prstu na testovací proužek a přístroj 
během několika málo vteřin sdělí potřebný 
údaj o hladině kyseliny mléčné v krvi. Z něj 

je patrné, jak je situace vážná. Poté může 
posádka zahájit adekvátní léčbu v sanitním 
voze. Jedná se hlavně o přísun optimálního 
množství kyslíku,“ vysvětluje Roman Sviták, 
ředitel Zdravotnické záchranné služby Plzeň-
ského kraje.
Žádná jiná záchranná služba v České repub-
lice dosud přístroj na měření hladiny laktátu 
v krvi netestovala. Pokud se nová metoda při 

zásazích v terénu osvědčí, půjde o velký krok 
vpřed. „Stejně jako se rozvíjejí například in-
formační technologie, tak i lékařská technika 
jde rychle kupředu. Bylo by chybou, kdyby-
chom se toho nesnažili maximálně využít. 
Obyvatelé našeho regionu si zaslouží jen ty 
nejlepší služby,“ dodává Michal Šebek, ma-
nažer vnějších vztahů Zdravotnické záchran-
né služby Plzeňského kraje.

moderní přístroj, který dokáže velice rychle určit hladinu laktátu v krvi, je velký asi jako mo-
bilní telefon. Při výjezdech s ním pracuje také řidič-záchranář František Šlesinger.

HEJTMAN poděkoVAl HokEJiSTůM

Vážený pane Strako,
obracím se na Vás nejenom jako na 

kapitána našeho hokejového klubu, 
ale i na osobu, bez níž si fandové 
plzeňského hokeje nedovedou hokej 
v Plzni a Plzeňském kraji představit.

Chci Vám, všem Vašim spoluhráčům 
i všem fandům pogratulovat k po-
stupu do play-off. Po velmi sporném 
odebrání bodů jste nezatrpkli a bo-
jovali dál. Hra, kterou jste předvedli 
s Brnem, byla plná nasazení, bojov-
nosti a sportovního zápalu. Možná 
si to ani neuvědomujete, ale jste tou 
nejlepší propagací našeho města 
i kraje. Fanoušci, které potkávám, 
mají po zápasech do tváře vepsa-

nou hrdost na svůj klub, svoje měs-
to, svůj region. Jste skvělým příkla-
dem pro mládež a jsem velmi rád, 
že Vám s projektem práce s mládeží 
můžeme pomáhat. 

Dnes už je jedno, kdo ligu vyhraje. 
Pro mne vyhráli Indiáni.

S přátelským pozdravem

Milan Chovanec
hejtman plzeňského kraje

plzeňští indiáni se po postupu do předkola play-off stali morálními hrdiny nejen pro 
fanoušky hokeje v Plzeňském kraji. Hejtman Milan Chovanec zaslal 18. února dopis kapi-
tánovi Martinu Strakovi, v němž poděkoval za skvělý výkon v letošní sezoně.
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průVodCE očkoVáNíM děTí A doSpělÝCH
očkoVáNí děTí
Jaká očkování mají děti absolvovat a v jaké 
době, je popsáno ve vyhlášce o očkování, 
která je platná pro Českou republiku. Z těch-
to údajů se sestavuje tzv. očkovací kalendář 
(viz tabulka), kde jsou jednotlivá očkování 
chronologicky seřazena podle věku dítěte. 
Na základě zákona o ochraně veřejného 
zdraví jsou tato očkování povinná. 
Poslední změna očkovacího kalendáře nasta-
la v listopadu loňského roku, kdy bylo zrušeno 
očkování proti tuberkulóze pro všechny děti. 
To bývalo realizováno ještě v porodnicích. Na-
hradilo jej očkování pouze těch skupin dětí, 
které jsou považovány za rizikové. Díky tomu 
nastala i druhá změna v očkovacím kalendáři. 
Zahájení základního očkování proti šesti infek-
cím hexavakcínou bylo posunuto z 13. týdne 
věku dítěte o měsíc dříve na 9. týden.
Děti jsou v kojeneckém věku očkovány pro-
ti záškrtu, tetanu, dávivému kašli, hemofilo-
vým onemocněním, přenosné dětské obrně 
a žloutence B, dále proti spalničkám, za-
rděnkám a příušnicím. V pozdějším věku se 
proti některým z těchto infekcí ještě provádí 
přeočkování. 
S tím, jak se mění očkovací kalendář dětí, 
evidujeme vždy ročníky, u kterých dobíhá 
očkování podle původního očkovacího ka-
lendáře. To se týká hlavně očkování proti he-
patitidě B (děti narozené v roce 1999 a 2000 
budou očkovány letos, resp. příští rok ve věku 
12 let) a proti tetanu. Původně bylo posled-
ní očkování proti tetanu v dětském věku ve 
14 letech, nově v 10 letech. Děti, které ještě 
nebyly očkovány v desátém roce, budou do-
očkovány ve čtrnáctém roce.
Očkování, která jsou zahrnuta v dětském 
očkovacím kalendáři, provádí dětský lékař, 
který má děti v péči. Očkovací látky, které na 
tato očkování používá, jsou hrazeny státem 
a jejich aplikace je hrazena příslušnou zdra-
votní pojišťovnou.

očkoVáNí doSpělÝCH
Jediným povinným očkováním u dospělých 
osob je v České republice očkování proti 
tetanu. Prakticky celá populace by již měla 
být naočkována, buď z doby svého dětství, 
nebo i z dospělosti. Velká očkovací kam-
paň u dospělých byla v 70. letech minulého 
století. Dnes se tedy bude většinou jednat 
o přeočkování. Po základním očkování třemi 
dávkami následuje přeočkování vždy v inter-
valu 10 až 15 let. Očkování proti tetanu se 
také provádí při úrazech, pokud od posled-
ního očkování uplynula doba delší než pět 
let. Preventivní očkování provádí praktický 
lékař, očkování při úrazech většinou chirurg 
nebo jiný lékař, který úraz ošetřuje. Očková-
ní by mělo být zaznamenáno v očkovacím 
průkazu. Také je možné nalepit na kartičku 
pojišťovny samolepku s datem posledního 
očkování proti tetanu. To nahrazuje dřívější 
záznam do občanských průkazů.

NEpoViNNá očkoVáNí

V současné době existuje mnoho možností 
očkování nad rámec toho povinného. U dětí 
se mohou rodiče rozhodnout pro očkování 
proti pneumokokovým infekcím, rotavirovým 
infekcím, žloutence typu A, planým neštovi-
cím, klíšťové encefalitidě, meningokokovým 
infekcím, v pozdějším věku proti rakovině 
děložního čípku. Při očkování před výjezdem 
do zahraničí je u dětí nutné vždy napřed do-
plnit základní očkování vzhledem k věku dí-
těte a potom je možné podat i některé další 
očkování.
U dospělých je rovněž široké spektrum 
možných očkování – mezi nejčastější pat-
ří očkování proti klíšťové encefalitidě, proti 
žloutenkám typu A a B, dále proti chřipce, 
pneumokokovým infekcím, meningokokovým 
infekcím, novinkou je očkování proti záškrtu 
a dávivému kašli (společně s očkováním pro-
ti tetanu). Při očkování před výjezdem do za-
hraničí je možno doplnit například očkování 
proti choleře, břišnímu tyfu, vzteklině či žluté 
zimnici.

kAM pro iNForMACE

Při povinném očkování dětí podá informace 
pediatr, který má děti v péči.  Veškeré dotazy 
k očkování zodpovědí pracovníci Oddělení 
očkování a cestovní medicíny Zdravotního 
ústavu se sídlem v Plzni, telefonicky na čís-
le 371 408 502 nebo mailem na vakcinace@
zuplzen.cz. Toto pracoviště nejen očková-
ní provádí, ale poskytuje informační servis 
k očkování pro veřejnost i pro lékaře. Dopo-

ručujeme hledat osvědčené zdroje informací 
o očkování, ne všechny údaje, které lze najít 
na internetu, jsou spolehlivé.

Mudr. daniela Fránová,
Oddělení očkování a cestovní medicíny

Zdravotního ústavu se sídlem v Plzni

iNdikACE očkoVáNí 
proTi TubErkulóZE
u děTí

1. Jeden nebo oba z rodičů dítěte 
nebo sourozenec dítěte nebo člen do-
mácnosti, v níž dítě žije, měl/má aktiv-
ní tuberkulózu.
2. dítě, jeden nebo oba z rodičů dítě-
te nebo sourozenec dítěte nebo člen 
domácnosti, v níž dítě žije, se narodil 
nebo souvisle déle než tři měsíce po-
bývá/pobýval ve státě s vyšším výsky-
tem tuberkulózy, než je 40 případů na 
100 000 obyvatel. Ministerstvo zdra-
votnictví každoročně uveřejní seznam 
států s vyšším výskytem tuberkulózy do 
30 dnů od aktualizace provedené Svě-
tovou zdravotnickou organizací.
3. dítě bylo v kontaktu s člověkem ne-
mocným tuberkulózou.
indikace k očkování vyplývá z ana-
mnestických údajů poskytnutých lékaři 
novorozeneckého oddělení nebo re-
gistrujícímu praktickému lékaři pro děti 
a dorost zákonnými zástupci dítěte.

(příloha č. 3 k vyhlášce č. 537/2006 Sb.)
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Domov sociálních služeb 
Liblín, který se nachází 
mezi Radnicemi a Kra-
lovicemi v severní části 
rokycanska, je příspěvko-
vou organizací Plzeňského 
kraje. 

doMoV SoCiálNíCH SluŽEb liblíN

Výtěžek z dobročinného jarmarku, který 
uspořádala Síť mateřských center Plzeň-
ského kraje, putoval na podporu plzeň-
ské Poradny pro ženy a dívky.

MATEřSká CENTrA uSpořádAlA dobročiNNÝ JArMArk
Akci nazvanou Dobročinný jarmark aneb pomáháme si navzájem uspořádala v sobotu 
29. ledna v prostorách plzeňského biskupství Síť mateřských center Plzeňského kraje. Vý-
těžek putoval na podporu poradny pro ženy a dívky.

„Připravili jsme tvořivé dílny nejen pro rodiny 
s dětmi. Každý si mohl vyzkoušet několik tech-
nik a odnést si domů vlastní výrobky. Drátko-
vali jsme šperky a bytové dekorace, vytvářeli 
papírové masky, taštičky z látky i papíru, oz-
dobné magnety, zkoušeli ubrouskovou tech-
niku nebo i přípravu zdravých jednohubek. 
Současně si každý účastník akce mohl za 
nevelké peníze koupit krásné výrobky, které 
darovaly maminky z mateřských center. Jed-
nalo se například o malované dřevěné deko-
rační předměty, šperky z různých materiálů, 
malovaná trička či keramiku,“ popisuje Irena 
Macháčková, koordinátorka Sítě mateřských 
center v Plzeňském kraji. 
Na přípravě jarmarku se podílelo osm ma-
teřských center z Plzeňska a Domažlicka. 
V krajské síti je jich organizováno celkem 
šestnáct. Jak říká Irena Macháčková, dob-

ročinné akce se budou v průběhu letošní-
ho roku konat i na dalších místech našeho 
regionu. „Mateřská centra se prostě snaží 
pomáhat dobrým věcem. Například Rodin-
né centrum Dráček Starý Plzenec a Plzeňské 
panenky jsou zapojeny do projektu Nedělní 
koláč. Jednou za čtvrt roku napečou ženy 
z těchto mateřských center výborné koláče, 
které pak prodávají v plzeňském Lochotín-
ském pavilonku veřejnosti. Výtěžek putuje na 
přímou pomoc ženám, které se ocitly v těžké 
životní situaci,“ dodává.
Poradna pro ženy a dívky, na jejíž činnost 
byl určen výtěžek plzeňského dobročinného 
jarmarku, sídlí na Husově náměstí v Plzni. 
Poskytuje zázemí, konzultace a dlouhodobou 
pomoc v těžkých životních situacích, jakými 
jsou například ztráta zaměstnání, bydlení, 
nečekané těhotenství či domácí násilí. Více 

informací o poradně najdete na internetové 
adrese www.poradnaprozeny.eu.

Jedná se o pobytové zařízení pro osoby 
s mentálním, zdravotním a tělesným posti-
žením a seniory. V současnosti má kapacitu 
147 lůžek. „Hlavním cílem našeho domova je 
podporovat aktivní a důstojný život těch, kteří 
se neobejdou bez cizí pomoci při naplňová-
ní základních lidských potřeb. Naše motto je 
tvořeno třemi slovy – pomoc, pochopení, em-
patie,“ říká ředitel domova Petr Kounovský.
Liblínský domov sídlí v barokním zámku, jenž 
je obklopen parkem o rozloze zhruba čtyři 
hektary. Vedení domova nyní připravuje pro-
jekt na obnovu tohoto rozlehlého pozemku, 
spolufinancovaný by mohl být z prostředků 
Evropské unie. Jedna zásadní stavební akce 
už ale v parku probíhá – brzy zde bude stát 
velký zahradní altán. Sloužit bude nejen pro 
odpočinek klientů, ale také jako pódium při 
pravidelných vystoupeních živé hudby.
Součástí areálu v Liblíně jsou také dva dom-
ky, kterým se říká finské. Bydlí v nich 25 kli-
entů. „Prostory finských domků už nejsou na 
poměry dnešní doby vyhovující. Proto kraj 

před několika lety zakoupil areál bývalého 
kulturního zařízení zemědělského družstva 
v Kozojedech. Zde probíhá od roku 2008 
rekonstrukce. Díky podpoře současného ve-
dení kraje byl v polovině roku 2009 projekt 
přehodnocen, kapacita se z 30 lůžek zvýšila 
na 58. V Kozojedech vznikne kompletní záze-
mí pro mentálně postižené klienty včetně ví-
ceúčelového sálu, kadeřnictví, pedikúry, ma-
sáží a terapeutických dílen,“ konstatuje Petr 
Kounovský. Jak dodává, řada rekonstrukcí 
postupně probíhá také v liblínském areálu. 
V uplynulých letech byla například komplet-
ně opravena vjezdová brána včetně plotu, 
obnovou prošla sociální zařízení pro klienty 
i zaměstnance, modernizována byla prádel-
na i stravovací provoz.
Pracovníci liblínského domova připravují 
pro své klienty pestré kulturní a společen-

ské vyžití. Jedná se například o vystoupení 
žáků mateřských a základních škol, účast na 
představeních v plzeňských divadlech, výlety 
za památkami do okolních měst a obcí či 
turnaje v kuželkách. Jednou ročně se koná 
týdenní pobyt klientů v různých rekreačních 
zařízeních, mezi velice oblíbené akce patří 
letní táboření pod stany u řeky. Už několik 
vydařených vystoupení má za sebou hudeb-
ní soubor Eldorádo, který je složený z klientů 
domova. 
Pro veřejnost je liblínský domov přístupný 
každý rok v rámci Týdne sociálních služeb. 
„Nebráníme se samozřejmě ani individuál-
ním návštěvám, je však nutné se na nich pře-
dem dohodnout. Veškeré informace o domo-
vě včetně galerie fotografií jsou k dispozici 
také na internetových stránkách www.dsslib-
lin.cz,“ uzavírá Petr Kounovský.

Liblínský domov sídlí v barokním zámku, který je obklopený rozlehlým parkem.



klad zástupci kontrolních orgánů EEA či velvy-
slanci Norského království, Islandské republiky 
a Lichtenštejnského knížectví. „Expozice bude 
opravdu nesmírně zajímavá. Návštěvníci se 
budou moci na vlastní oči přesvědčit, jak ši-
kovní jsou čeští restaurátoři. Na fotografiích 
totiž uvidí i stav uměleckých děl v době, kdy 
odpočívala v depozitářích a čekala na svoji 
záchranu,“ podotýká Václav Koubík, radní Pl-
zeňského kraje pro oblasti kultury, památkové 
péče, cestovního ruchu a marketingu.
Mezi nejzajímavější exponáty budou kromě 
obrazů Chotiměřského oltáře patřit určitě 
malované lidové skříně, historické knihy, hu-
dební nástroje, další obrazy či církevní texti-
lie. Vstupné na výstavu bude symbolických 
deset korun. „Věřím, že si lidé nenechají tak 
zajímavou expozici ujít a přesvědčí se, jak 
účinná je podpora z prostředků EEA naší kul-
tuře,“ dodává Václav Koubík.

Zajímavá výstava, která představí výsledky několik let trvajícího programu na záchranu vzác-
ných uměleckých děl v našem regionu, se uskuteční od 17. března do 1. května v hlavní budově 
Západočeského muzea v plzni. Návštěvníci expozice uvidí kromě fotografické dokumentace 
i řadu skvostů – například tři nádherné barokní obrazy, které tvoří takzvaný Chotiměřský oltář.  

VÝSTAVA ukáŽE VZkříŠENí uMělECkÝCH děl

Jubilejní dvacátý ročník 
středoevropského veletr-
hu cestovního ruchu Holi-
day world 2011 se usku-
tečnil 10. až 13. února na 
Výstavišti v Praze-Holešo-
vicích. 

krAJ SE přEdSTAVil NA prAŽSkÉM VElETrHu
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KULTURa

Stejně jako v uplynulých šesti letech se na 
této významné akci prezentoval Plzeňský kraj 
společně s městem Plzeň a Plzeňským Pra-
zdrojem. Cíl expozice plné zajímavých infor-
mací byl jasný – přilákat na západ České 
republiky co nejvíce turistů.
I v letošním roce mohli návštěvníci veletrhu 
získat na stánku Plzeňského kraje celou řadu 
propagačních materiálů, map či tipů na vý-
lety. Prezentovalo se to nejlepší, co náš regi-
on turistům nabízí. K dispozici už byly i nově 
vydané materiály. „Jedná se například o hu-
dební mapu Plzeňského kraje a sousedních 
bavorských okresů v českém, německém a an-

glickém jazyce. Je to počin, který zatím nemá 
svým zaměřením v České republice obdoby. 
Tento propagační materiál je členěný na úze-
mí o rozloze odpovídající okresům. Obsahuje 
mapky, v nichž jsou označena například rodiš-
tě a působiště významných hudebníků, místa 

Záchranný program, 
jenž svým rozsahem 
nemá v historii kraje 
v oblasti kultury obdo-
by, mohl být realizován 
díky zahraniční finanč-

ní pomoci. Plzeňský kraj, který je zřizovatelem 
muzeí, v jejichž depozitářích byla poškozená 
díla dlouhou dobu uložena, na jeho realizaci 
získal grant z prostředků EEA (European Eco-
nomic Area), známějších jako Norské fondy. 
Tři státy, Norsko, Lichtenštejnsko a Island, 
jejich prostřednictvím pomáhají zejména no-
vým členům Evropské unie s realizací veřejně 
prospěšných projektů.
V rámci programu byly obnoveny stovky 
uměleckých děl z jedenácti krajských muzeí. 
V devíti institucích byly také dobudovány de-
pozitáře. Celkové náklady na restaurátorské 
práce a nákup vybavení činily téměř 20 mi-
lionů korun. Zhruba 14 milionů poskytly Nor-
ské fondy, zbytek uhradil ze svého rozpočtu 
Plzeňský kraj.   
Výstava bude v budově Západočeského mu-
zea v Plzni pro veřejnost otevřena 17. března 
v pravé poledne. Před tím se uskuteční slav-
nostní vernisáž, na kterou jsou pozváni napří-

Ozdobou výstavy v Západočeském muzeu v Plzni budou tři barokní obrazy, které tvoří tak-
zvaný Chotiměřský oltář. Snímek pochází ze dne, kdy byla obnovená díla převezena z praž-
ského restaurátorského ateliéru zpět do muzea Chodska v Domažlicích. mladá návštěvnice 
muzea si prohlíží jeden z bočních oltářních obrazů, na kterém je vyobrazena svatá anna. 
V pozadí je hlavní oltářní obraz Všech svatých.

vzniku slavných skladeb, muzea nebo výrobci 
hudebních nástrojů. Poskytuje také přehledné 
informace o festivalech, hudebních klubech 
a folklorních tradicích,“ říká Václav Koubík, rad-
ní Plzeňského kraje pro oblasti kultury, památ-
kové péče, cestovního ruchu a marketingu.

Hudební mapu Plzeňského kraje, nově vydaný propagační materiál, představila odborné ve-
řejnosti na pražském veletrhu cestovního ruchu Holiday World alena Svobodová, vedoucí Od-
boru kultury, památkové péče a cestovního ruchu Krajského úřadu Plzeňského kraje. Přihlížejí 
(zleva) Tomáš Raboch z Plzeňského Prazdroje a milan Svoboda, ředitel projektu Plzeň 2015.    
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bEZpEčNoST
CESTuJíCíCH
V rámci projektu plzeňský kraj – bez-
pečný kraj postupně vzniká celá řada 
dílčích projektů. Jedním z nich je zá-
měr na zlepšení bezpečnostní situace 
na rokycanském železničním nádraží.
Analýza zpracovaná vedením českých 
drah ukázala, že rokycanské nádraží 
je z pohledu bezpečnosti cestujících 
nejrizikovějším v plzeňském kraji. proto 
bylo neprodleně svoláno mezirezortní 
jednání, kterého se kromě zástupců 
českých drah zúčastnili také předsta-
vitelé rokycan, tamní městské policie, 
policie české republiky, bezpečnostní 
agentury, která provádí ostrahu ma-
jetku pro české dráhy, a krajského 

úřadu plzeňského kraje. Na setkání se 
zrodila řada námětů, jak bezpečnostní 
situaci na rokycanském nádraží výraz-
ně vylepšit, a byla přijata i konkrétní 
opatření. Na jejich realizaci se podíle-
jí všechny bezpečnostní složky s pod-
porou radnice a pracovníků českých 
drah. Na rokycanském železničním ná-
draží tak nyní cestující potkávají více 
policejních hlídek, mnohem větší po-
zornost je zaměřena také na podchod 
s výtahem, který často používali jako 
své útočiště bezdomovci. 
dílčí projekt na zlepšení bezpečnostní 
situace na rokycanském železničním 
nádraží a v jeho blízkém okolí je učeb-
nicovou ukázkou fungování projektu 
plzeňský kraj – bezpečný kraj. Všechny 
zúčastněné strany budou výsledky ro-
kycanského projektu bedlivě sledovat, 
a pokud se přijatá opatření osvědčí, 
nemělo by nic bránit jejich aplikování 
i na dalších rizikovějších nádražích na-
šeho regionu. 
podrobnější informace o všech kon-
krétních aktivitách podpořených v rám-
ci projektu plzeňský kraj – bezpečný 
kraj nyní naleznete v sekci realizo-
vané projekty na internetové adrese  
www.bezpecnykraj.cz.

počíTAč A iNTErNET bEZpEčNě:
Co To JE kybErŠikANA

Co to ta kyberšikana vlastně je? Tuto otázku často slý-
chám ve své praxi od dětí, rodičů, ale i učitelů. Předpo-
na kyber- značí prostředí, ve kterém se šikana odehrává, 
tedy kybernetický svět počítačů, internetu a mobilních  
telefonů. 

Stejně jako u šikany tváří v tvář se jedná o úmy-
slné chování, kdy je oběť dlouhodobě napa-
dána útočníkem nebo útočníky, přičemž závaž-
nost jednotlivých útoků se stále stupňuje. 
Mezi nejčastější způsoby kyberšikany pat-
ří zasílání urážlivých SMS a e-mailů, focení 
a natáčení oběti na mobilní telefon, často 
v choulostivých situacích (WC, šatny u tělo-
cvičny), a následné zveřejňování vyfoceného 
či natočeného materiálu bez souhlasu oběti 
(rozesílání dalším lidem, umístění na YouTu-
be apod.), nebo zakládání profilů na soci-
álních sítích proti nějaké osobě (například 
Nováková ze 7. E je kráva). 
Rozlišujeme dva základní typy kyberšikany, 
a to přímé útoky a kyberšikanu v zastoupení. 
Zatímco v prvním případě je útok veden pří-
mo útočníkem proti oběti (například zasílání 
zastrašujících e-mailů), pro druhý případ si 
útočník vybere nic netušícího zástupce, který 
vykoná „špinavou“ práci za něj. Těmito zá-
stupci se mohou stát i administrátoři webo-

vých stránek, internetových diskuzí nebo so-
ciálních sítí. Útočník je kontaktuje například 
se zprávou, že váš profil na Facebooku je 
falešný, fotky na něm kradené a osobní úda-
je nepravdivé. Pokud administrátor vyhodno-
tí útočníkovu stížnost jako oprávněnou, profil 
vám bez dalšího ověřování odstraní a vy už 
se k němu nedostanete. 
V příštím pokračování seriálu Počítač a inter-
net bezpečně se dozvíte, jak chránit před ky-
beršikanou své dítě a jak se zachovat v pří-
padě, že se vy nebo vaše ratolest stanete její 
obětí. Nedočkaví čtenáři si mohou na inter-
netové adrese Pedagogicko-psychologické 
poradny Plzeň a projektu Kápézet www.ka-
pezet.cz stáhnout příručku Kyberšikana a její 
prevence. K dispozici je v sekci Metodické 
materiály.  

Mgr. Nina Moravcová,
Pedagogicko-psychologická poradna 

Klatovy a projekt Kápézet

NEMoCNiCE obHáJilA AkrEdiTACi

Nemocnice následné péče LDN Horažďovice opět splnila přísné podmínky Spojené akre-
ditační komise ČR a akreditace, kterou získala v roce 2007, jí byla prodloužena na další 
tři roky. Tato akreditace udělená na základě auditu zaručuje, že o klienty zdravotnického 
zařízení je postaráno na špičkové úrovni a všechny léčebné a ošetřovatelské postupy jsou 
prováděny podle velmi přísných norem. Slavnostního předání akreditačního certifikátu se 
v Horažďovicích zúčastnili také (zleva) primářka LDN Ivana Dundová, manažerka kvality ne-
mocnice Šárka Lupíšková, vrchní sestra nemocnice anna Petržilková, radní Plzeňského kraje 
pro oblast zdravotnictví Václav Šimánek a ředitel nemocnice martin Grolmus.



starší chráněná území v Plzeňském kraji, 
se nalézá na jednom z vrcholů Chudenic-
ké vrchoviny. Jejím posláním je ochrana 
mimořádně hodnotných přirozených bu-
čin a suťových lesů s bohatými rostlin-
nými společenstvy. Známá je například 
výskytem zvláště chráněného áronu pla-
matého, jehož zdejší populace patří mezi 
největší v západních Čechách.
Součástí přírodní rezervace je i zřícenina 
hradu, který pochází zřejmě z první polo-
viny 14. století a jehož osud je úzce spo-
jen s rodem pánů z Velhartic. Svému úče-
lu hrad sloužil necelých dvě stě let, v roce 
1474 jej vypálili Bavoři. Hradní ruina patří 
k nejrozsáhlejším a nejlépe dochovaným 
v Plzeňském kraji. Pro všechny, kdo ještě 
neznají název přírodní rezervace, napo-
víme, že je totožný s názvem hradní zří-
ceniny.

ŽIVOTNí PROSTŘeDí

poVodEň SE uŽ podAřilo ZVládNouT lÉpE
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ZNáTE přírodu NAŠEHo krAJE?
Chcete si udělat malý test, jak 
dobře znáte přírodu plzeňského 
kraje? Tak právě pro vás je při-
praven cyklus fotografických há-
danek.

V každém vydání měsíčníku Plzeňský kraj 
najdete jeden snímek, na kterém je zachy-
ceno něco z přírodních krás. Vaším úko-
lem je určit, o jaké místo se jedná. Aby 
to nebylo tak těžké, přichystali jsme pro 
vás také malou nápovědu. Správnou od-
pověď na otázku najdete vždy ve stejném 
vydání měsíčníku, a to na straně 19. Cyk-
lus fotografických hádanek je nesoutěžní.  

Jak se nazývá přírodní rezervace, 
která je na snímku?
Tato přírodní rezervace, která byla vyhlá-
šena již v roce 1933, a patří tedy mezi nej- >>

VčElAři ZíSkAJí
FiNANčNí podporu
i v letošním roce podpoří plzeňský 
kraj prostřednictvím svého speciál-
ního dotačního programu včelaře. 
V rozpočtu pro tento účel vyčlenil za-
tím milion korun.
Zájem o finanční podporu je mezi 
včelaři obrovský. Žádosti se přijímaly 
během ledna a pracovníci odboru ži-
votního prostředí jich zaevidovali 458. 
„Žádosti nyní vyhodnocujeme. Vzhle-
dem k jejich počtu se uvažuje o navý-
šení celkové částky v dotačním progra-
mu. Ani vyšší suma však zájem včelařů 
nepokryje. Ti, kteří nebudou úspěšní, 
mohou o příspěvek požádat příští rok. 
program na podporu včelařů bude ur-
čitě pokračovat,“ říká Stanislav polák 
z odboru životního prostředí krajské-
ho úřadu plzeňského kraje.     
Začínající včelař může letos od kraje 
získat až 12 tisíc korun, zkušený cho-
vatel o dva tisíce méně. peníze jsou 
určeny na nákup nových nástavko-
vých úlů, včelích matek, včelstev a po-
třebného vybavení. „Cílem dotačního 
programu je zvýšit počet včelstev 
v našem regionu a výrazně omladit 
členskou základnu včelařů. Tento 
obor čelí v posledních letech velkým 
problémům. Jeho rentabilita se snižu-
je, velké komplikace způsobují také 
nemoci včel a pesticidy používané 
v zemědělství,“ vysvětluje Stanislav 
polák.

komplexní zprávu o lednové povodni připravují pracovníci Odboru životního prostředí 
Krajského úřadu Plzeňského kraje. Dokument, který dostane k dispozici také ministerstvo 
životního prostředí, bude obsahovat kromě rozboru příčin a průběhu povodně také napří-
klad popis provedených opatření, posouzení jejich účinnosti či odborný odhad škod. 

Lednová povodeň v našem regionu zasáh-
la nejničivěji území Tachovska a Stříbrska. 
Největší vzestupy hladin nastaly na Ha-
merském, Kosovém a Úterském potoce, 
Úhlavce, Mži, Radbuze, Úslavě, Berounce 
a Střele. Voda zaplavila chaty, domy, ko-
munikace i rozsáhlé zemědělské pozemky. 
Příčinou povodně bylo rychlé tání sněhu. 
Způsobily jej vysoké denní teploty, které 
na některých místech dosáhly až dvanácti 
stupňů Celsia, a vydatné dešťové srážky.   
Pro rychlejší návrat vody do koryta Mže 
a zamezení vyšším škodám v Plzni byla 
Povodňovou komisí Plzeňského kraje naří-
zena mimořádná manipulace na vodních 

dílech České údolí a Hracholusky. „Letošní 
povodeň svým rozsahem a meteorologic-
kým vývojem připomněla tu z roku 2003. 
Když dopady povodní srovnáme, je jasně 
patrné, že jsme na takovou povodňovou 
situaci už mnohem lépe připraveni,“ říká 
Martin Plíhal, vedoucí Odboru životního 
prostředí Krajského úřadu Plzeňského kra-
je a zároveň tajemník krajské povodňové 
komise. Jak dodává, velice dobře letos 
fungoval například přenos důležitých in-
formací. Povodňové orgány obcí ve spo-
lupráci s vodohospodářským dispečinkem 
Povodí Vltavy včas informovaly občany 
v záplavových územích o očekávaném 

vzestupu hladin. Také vlastníci nemovitos-
tí věnovali pozornost předpovědím hyd-
rometeorologů a poslechli rady hasičů 
a policistů, aby zabezpečili svůj majetek 
a nezdržovali se v objektech. „Přes veš-
kerá přijatá opatření je škoda na majetku 
vyčíslena zatím zhruba na třicet milionů 
korun. Nejdůležitější však je, že nikdo ne-
byl ohrožen na životě,“ konstatuje Martin 
Plíhal. 
Potřebné informace pro co nejlepší zvlá-
dání povodní jsou obsaženy v povodňo-
vých plánech. Ten krajský je v digitální 
podobě přístupný na internetové adrese 
http://povodne.plzensky-kraj.cz/.
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! UŽITeČNé INTeRNeTOVé ODKaZy

Chcete vědět, kdo v České republice dostává nejvíce do-
tací? Zajímá vás, jaké dotace získala obec, kde žijete, 
v minulých letech? Chtěli byste zjistit, jak úspěšná v žá-
dostech o dotace byla konkurenční firma z vedlejšího 
města? 

http://cedr.mfcr.czkriZoVÝ
rádCE
lETEčTí 
ZáCHrANáři
Z líNí u plZNě

Centrum letecké záchranné služby (CLZS) 
je specializovaným vojenským útvarem Ar-
mády České republiky, který je dislokován 
na letišti v Líních u Plzně. Občané ho znají 
především jako leteckou záchrannou služ-
bu. Schopnosti a úkoly centra, které má 
k dispozici moderní zdravotnickou a letec-
kou techniku, jsou však daleko širší.
Hlavní úkoly Centra letecké záchranné 
služby:

strategická evakuace raněných (napří-
klad ranění vojáci z misí)

letecká záchranná služba pro Plzeňský 
a Karlovarský kraj

zdravotnické zabezpečení cvičících vojsk 
na území ČR (vlastních i aliančních)

vytváření systému zdravotnických odsunů 
pro případy válečných konfliktů

příprava na zvládání hromadných ne-
štěští a katastrof
Leteckou záchrannou službu na území Pl-
zeňského a Karlovarského kraje vojáci za-
jišťují 24 hodin denně.
úkoly ve prospěch letecké záchranné 
služby:

rychlá a neodkladná pomoc v terénu 
(primární zásahy)

urgentní převozy pacientů do zdravot-
nických zařízení vyššího typu (sekundární 
zásahy)

zapojení do transplantačního programu
další neodkladná zdravotnická přeprava

pohotovost ke vzletu:
den – do 3 minut
noc – do 10 minut

Letecká záchranná služba používá vrtulník 
W3A Sokol. Jeho posádku tvoří dva piloti, 
palubní technik, lékař a sestra. Letecká zá-
chranná služba si v roce 2010 připsala 515 
ošetřených pacientů, 502 vzletů, z toho 112 
v noci, a zhruba 420 letových hodin.

plk. Mudr. Michal Mareček,
náčelník CLZS Líně

Všechny informace tohoto charakteru na-
jdete v aplikaci CEDR, kterou na adrese 
http://cedr.mfcr.cz provozuje ministerstvo 
financí.
Zkratka CEDR znamená Centrální eviden-
ce dotací z rozpočtu. A jak tuto databázi 
definují přímo její provozovatelé? „Infor-
mační systém CEDR slouží jako podpůrný 
nástroj pro sledování, evidenci, vyhodno-
cení a kontrolu dotací poskytovaných ze 
státního rozpočtu. Skládá se z několika 
částí, které jsou podle svého určení pro-
vozovány u poskytovatelů dotací (resorty, 
státní fondy, agentury), v centru zpraco-
vání (MF) a na Ústředním finančním a da-
ňovém ředitelství (ÚFDŘ), finančních ředi-
telstvích a okresních finančních úřadech. 
Přístup k vybranému okruhu informací má 
i veřejnost prostřednictvím internetu.“ 
V aplikaci CEDR najdete data o dotacích 
od roku 1999 do roku 2010. Ale pozor, 
loňský rok zatím není kompletní. Neobsa-
huje data, která byla ministerstvu financí 
předána po 30. červnu. Hlavní navigace 
se odehrává v levém menu. Pokud chce-
te rychlou informaci o nějakém příjemci, 
zvolte zde položku Poskytnuté dotace. Hle-

dat můžete podle IČO a názvu příjemce. 
Pokud zadáte například Manětín, systém 
vám za okamžik zobrazí všechny dotace, 
kde se v názvu příjemce vyskytuje slovo 
Manětín. Nezapomeňte však na to, že se 
nejedná pouze o manětínskou radnici, 
tento seznam zahrnuje všechny subjekty, 
třeba Římskokatolickou farnost Manětín 
nebo Zemědělské družstvo vlastníků Ma-
nětín. Můžete samozřejmě využít i rozšíře-
né vyhledávání podle dalších kritérií, jako 
je období, právní forma, poskytovatel, do-
tační titul a tak dále.
U každé dotace si můžete zobrazit její de-
tail. V případě Manětína byste zjistili třeba 
to, že město v roce 2000 čerpalo finanční 
prostředky na obnovu vodovodu v Brdě. 
Pokud chcete více podrobnějších informa-
cí z databáze CEDR, použijte buď uložené 
sestavy, které bych doporučil méně zkuše-
ným uživatelům, nebo si vytvořte sestavu 
vlastní. To ale není tak jednoduché, proto 
vás odkážu na nápovědu celého systému.

 
ing. Václav koudele,

vedoucí Odboru informatiky
Krajského úřadu Plzeňského kraje

kráSNÉ dárky pro NoVoroZENCE

První letošní holčičku a prvního letošního chlapečka našeho kraje přivítal společně s jejich 
rodiči a prarodiči v pondělí 21. února v budově Krajského úřadu Plzeňského kraje hejtman 
milan Chovanec (na snímku uprostřed). Obě miminka, Terezka Rathová z mlázov na Klatov-
sku a Jiřík Němec z Hlohoviček na Rokycansku, dostala od hejtmana pamětní list, velkého 
plyšového medvěda a šek v hodnotě deset tisíc korun. Slavnostního předání se zúčastnili 
také radní Plzeňského kraje pro oblast sociálních věcí Dagmar Terelmešová (vlevo) a radní 
pro oblast zdravotnictví Václav Šimánek (druhý zprava).  
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STřEdiSko poMáHá
děTEM i rodičůM
Začátkem února oslavilo Středisko vý-
chovné péče (SVp) v plzni patnáct let 
od svého založení. Tato instituce je 
součástí sítě školských zařízení a jejím 
zřizovatelem je ministerstvo školství, 
mládeže a tělovýchovy. Středisko sídlí 
v karlovarské ulici 67 v areálu dětského 
diagnostického ústavu. 
„Naše středisko poskytuje pomoc dě-
tem a dospívajícím – jedná se o žáky 
základních, středních i vysokých škol. 
Zároveň zajišťuje poradenství pro je-
jich zákonné zástupce, tedy rodiče či 
pěstouny,“ vysvětluje sociální pracovni-
ce střediska Šárka Foltýnková.
odborníci ze střediska pomáhají kli-
entům a jejich rodinám při řešení ak-
tuálních krizových situací, výchovných 
a prospěchových problémů, osobnost-
ních a psychických potíží, složitých ro-
dinných vztahů a vazeb. k dispozici 
jsou nejen jednorázové konzultace, ale 
i dlouhodobé terapeutické vedení. Am-
bulantní péče je zdarma, pro hůře zvla-
datelné žáky základních škol je určena 
internátní forma péče. při jejím využití 
zákonní zástupci hradí výdaje za stra-
vu a ubytování dítěte. „Je důležité, aby 
rodiče začali řešit problémy svých dětí 
hned v počátku a nebáli se oslovit od-
borné pracovníky. obracet se na nás 
mohou samozřejmě i samotné děti,“ 
říká Šárka Foltýnková. Jak dodává, te-
rapie ale není všemocná. rodiče muse-
jí mít opravdovou touhu pomoci svému 
dítěti, projevovat o něj trvalý zájem, být 
ochotni seznámit se s možnými příčina-
mi jeho problémů a snažit se o změnu 
či úpravu svých výchovných metod. 
podrobnější informace o činnosti stře-
diska získáte na tel. číslech 377 538 185, 
377 532 733 nebo 774 715 262. S odbor-
nými pracovníky si také hned můžete 
domluvit termín osobního setkání.

Nový projekt nazvaný bo-
říme komunikační barié-
ry spustí už 1. března Po-
radna Národní rady osob 
se zdravotním postižením 
ČR pro Plzeňský kraj, kte-
rá sídlí v Plzni na náměstí 
Republiky 28. 

porAdNA CHCE bořiT 
koMuNikAčNí bAriÉry

Cílem projektu je více zapojit osoby se 
zdravotním postižením do veřejného života 
a celkově tak posílit jejich integraci do spo-
lečnosti. Záměr výrazně finančně podpořila 
společnost Plzeňský Prazdroj prostřednictvím 
svého programu Prazdroj lidem.  
Klienti poradny budou mít v rámci projek-
tu Boříme komunikační bariéry k dispozici 
dva počítače s připojením k internetu, kaž-
dý z nich bude vybaven kvalitní webovou 
kamerou a sluchátky s mikrofonem. Buď 
sami, nebo s pomocí pracovníků poradny si 
budou moci vyhledat například vhodné pra-
covní nabídky, volnočasové aktivity a vyřídit 
další potřebné záležitosti. Vše samozřejmě 
bezplatně. Pokud si budou chtít informace 

z internetu vytisknout a odnést domů, v při-
měřeném množství to bude možné. „Počítače 
budou klientům k dispozici v pondělí a ve 
středu od 8 do 16 hodin a v úterý a ve čtvr-
tek od 8 do 12 hodin. Určitě bude lepší se 
objednat a předejít tak případnému čekání. 
Po předchozí domluvě bude možné počítače 
využívat i mimo stanovenou dobu,“ konstatu-
je pracovnice poradny Lenka Buriánová. 
Poradna Národní rady osob se zdravotním 
postižením ČR pro Plzeňský kraj poskytuje 
bezplatné odborné sociální poradenství oso-
bám se zdravotním postižením, seniorům, pe-
čujícím osobám, rodičům dětí se zdravotním 
postižením či opatrovníkům osob zbavených 
způsobilosti k právním úkonům. Pracovníci 
poradny pomáhají klientům při uplatňová-
ní práv a oprávněných zájmů i obstarávání 
osobních záležitostí, například při vyřizování 
dávek státní sociální podpory, důchodů, dá-
vek a výhod pro osoby se zdravotním posti-
žením. Poradí také při vyřizování příspěvku 
na péči nebo s hledáním vhodné sociální 
služby v regionu. 
Pokud máte jakékoliv otázky související 
s projektem Boříme komunikační bariéry 
nebo se sociální problematikou, kontaktujte 
pracovníky poradny na telefonních číslech 
377 224 879, 736 751 217 nebo emailové ad-
rese poradnaplzen@nrzp.cz.

NoVÉ VÝSlECHoVÉ MíSTNoSTi

Na přelomu ledna a února byly v Plzeňském kraji zprovozněny dvě nové speciální výsle-
chové místnosti pro dětské svědky a oběti trestné činnosti, například znásilnění, pohlavního 
zneužívání, svádění k pohlavnímu styku či týrání. První z nich se nachází v areálu Fakultní ne-
mocnice Plzeň-Bory, druhá v Klatovské nemocnici. Jejich vybudování vyšlo zhruba na milion 
korun. Necelou polovinu této částky uhradil ze svého rozpočtu Plzeňský kraj, zbytek minister-
stvo vnitra. Nové výslechové místnosti poskytují dětem klidné a příjemné prostředí a vyšetřo-
vatelům tak usnadňují tolik potřebné navázání neformálního kontaktu. a proč jsou výslechové 
místnosti umístěny ve zdravotnických zařízeních? „Protože je zde nepřetržitě k dispozici lékař. 
I když je vyšetřování vedeno co nejcitlivěji, pro dítě znamená návrat k prožité situaci vždy 
velkou psychickou zátěž. Přítomnost lékaře je důležitá v případě, že se dítě zhroutí,“ vysvětlu-
je Dagmar Terelmešová, radní Plzeňského kraje pro oblast sociálních věcí.

SouTěŽ o VSTupENky
NA koNCErT SkupiNy
ApoCAlypTiCA
Hned třikrát jste mohli na stránkách měsíč-
níku plzeňský kraj soutěžit o dvě vstupenky 
na koncert finské skupiny Apocalyptica. 
Ten se uskutečnil v plzeňské hale TJ lo-
komotiva v pátek 25. února a byl součástí 
hudebního festivalu Smetanovské dny. 
Správná odpověď na lednovou soutěžní 
otázku, která měla uzávěrku 4. února, zní 
takto – před letošním vystoupením hrála 
Apocalyptica v plzni v roce 2007. Správ-
nou odpověď zaslala a dvě vstupenky 
v celkové hodnotě 1800 korun od nás zís-
kala kateřina barochová z plzně.



Klub zastupitelů KSČM 
pravidelně sleduje roz-
dělování dotací Plzeň-
ského kraje. Je dobře, 
že nezanedbatelná 
část z nich putuje do 
malých obcí. 
Škála krajských dotač-
ních titulů, které po-
máhají malým obcím, 
není příliš rozsáhlá. 

To by ani nebylo efektivní. Finance uvolňují 
například odbory kultury, památkové péče 
a cestovního ruchu, životního prostředí, ale 
především odbor regionálního rozvoje pro-
střednictvím tradičního Programu stabiliza-
ce a obnovy venkova. Letos je v něm pro 
potřeby malých obcí připraveno 54 milionů 
korun.
Program stabilizace a obnovy venkova na-
chází mezi obcemi každoročně velkou ode-
zvu a přispívá k realizaci mnoha důležitých 
projektů. Jeho největší výhodou je jednodu-
chost. K jednostránkovému formuláři žádosti 
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NÁZORy

doTACE pro MAlÉ obCEkurZy ZlEpŠuJí
ElEkTroNiCkou
koMuNikACi
další zlepšování elektronické komu-
nikace mezi úřady, takzvaného eGo-
vernmentu, je hlavním cílem Školicího 
střediska plzeňského kraje. To je v pro-
vozu více než rok. Nejdříve nabízelo 
dvacet kurzů, nyní je jich už třiatřicet.
projekt školicího střediska realizují pra-
covníci odboru informatiky krajského 
úřadu plzeňského kraje. Financován je 
z krajského rozpočtu a strukturálních 
fondů Evropské unie, konkrétně ope-
račního programu lidské zdroje a za-
městnanost. V rámci střediska jsou 
bezplatně proškolováni zaměstnanci 
krajského úřadu, členové krajského 
zastupitelstva a pracovníci krajem 
zřizovaných organizací, kterých se 
eGovernment týká. „Školení probíhají 
buď prezenčně v počítačové učebně 
krajského úřadu plzeňského kraje, 
nebo distančně formou e-learningo-
vých kurzů. k dispozici jsou například 
vzdělávací programy k funkcím služby 
Czechpoint, datovým schránkám či 
počítačovým programům MS word, 
Excel a powerpoint. dále pak specia-
lizované kurzy, například Administra-
tivní bezpečnost a certifikační politika 
nebo Základní legislativa v oblasti 
eGovernmentu. kurzy pružně reagují 
na aktuální potřeby, proto se jejich 
počet neustále rozrůstá,“ vysvětluje 
Jiřina balejová z odboru informatiky 
krajského úřadu plzeňského kraje. Jak 
dodává, v loňském roce bylo ve stře-
disku proškoleno 195 osob prezenčně 
a 87 distančně.

dodATEčNÉ proSTřEdky Z Eu
Názor představitele opozice

Vláda ČR koncem roku 
schválila rozdělení tzv. 
dodatečných prostřed-
ků z fondů EU ve výši 
zhruba šest miliard ko-
run s tím, že téměř 33% 
těchto prostředků, tedy 
necelé dvě miliardy, 
dostanou k rozdělení 
regiony. Pokud by roz-
dělení bylo rovnoměr-

né, mohl by být i náš ROP Jihozápad posílen 
o necelých 300 milionů korun. Tuto zprávu 
s radostí a nadějí přivítal každý neuspoko-
jený žadatel, zejména starostové menších 
obcí, na něž se v rámci stávajících evrop-
ských prostředků ještě nedostalo.
Jaké je však jejich zklamání, když dnes zjiš-
ťují, že všechny tyto prostředky využijí výhrad-
ně kraje na vlastní dopravní infrastrukturu 
a ostatní žadatelé, zejména obce, se o ně 
nemohou ucházet. Ne že by to naše krajské 
silnice nepotřebovaly, jsou na konci této zimy 
v žalostném stavu, ale ani majetek mnoha 
obcí není vždy utěšený a s mnohými potře-
bami si zejména středně velké obce samy 
nepomohou a hledají řešení v evropských 
dotacích.
Typickým příkladem je rekonstrukce základní 
školy v Heřmanově Huti. Projekt založený na 
přestavbě a rozšíření stávající havarijní bu-

dovy na moderní školní objekt s bezbariéro-
vým přístupem, kam bude sloučeno vyučová-
ní z několika roztroušených školních budov.
Je zřejmé, že tak nákladný projekt nemůže 
dvoutisícová obec financovat z vlastního roz-
počtu, a tak se upnula k evropským zdrojům. 
Za 4,3 milionu korun koupila vhodný objekt 
k provizorní výuce po dobu rekonstrukce, 
více než milion zaplatila za projektovou do-
kumentaci a zpracování žádosti. Dvouleté 
úsilí bylo korunováno úspěchem. Obec kon-
cem roku 2009 v 5. výzvě ROP Jihozápad 
získala dotaci ve výši 46 milionů korun. O to 
větší šok a zklamání nastalo po roce. Po pře-
hodnocení 5. výzvy obec zjistila, že naopak 
žádné prostředky nedostane. Pro obec této 
velikosti je to téměř obecní tragédie.
A tady je na místě pomoc regionálních po-
litiků. Pokud obec opětovně neuspěje v po-
slední výzvě, kde zbývá už jen něco přes 60 
milionů korun pro oba kraje, měla by poli-
tická reprezentace, která má na situaci svůj 
podíl, zprostředkovat pomoc z nějakého stát-
ního fondu pro školství – tak jak se o to pro 
školu v sousední Tlučné nedávno pokoušela 
bývalá hejtmanka. Tlučná už to potřebovat 
nebude, po přehodnocení 5. výzvy ROP na-
opak získala na školu 65 milionů. Tlučné to 
přejme, pomozme však i ostatním.

ing. Jiří kalista,
zastupitel Plzeňského kraje

letos na základě požadavku ekonomického 
odboru přibylo čestné prohlášení. Odpada-
jí další přílohy, které obce musejí k jiným žá-
dostem dokládat. V letošním roce přihlásilo 
do programu své záměry 380 obcí. Kdyby 
se mělo vyhovět všem žádostem v plné 
výši, bylo by potřeba více než 108 milionů 
korun. 
Rozdělení finančních prostředků je v rámci 
programu maximálně objektivní. Do každé-
ho okresu putuje poměrná částka. I letos 
budou upřednostněny obce, které z toho-
to programu nikdy nečerpaly, a ty, jež se 
přihlásily do soutěže Vesnice roku. Zohled-
něno je také plnění závazků k Plzeňskému 
kraji a státnímu rozpočtu. A na jaké akce 
kraj prostřednictvím programu přispívá? 
Jedná se například o rekonstrukce hasič-
ských zbrojnic, mateřských a základních 
škol, obecních úřadů, kapliček, budování 
veřejného osvětlení či sportovních areálů.

Judr. František podlipský,
předseda Kontrolního výboru

Zastupitelstva Plzeňského kraje

oTTo čAdEk oSlAVil 
STÉ NAroZENiNy
Sté narozeniny oslavil ve čtvrtek 10. úno-
ra otto čadek ze Starého plzence. Stal 
se tak nejstarším obyvatelem města. 
otto čadek se narodil ve Vídni. během 
první světové války, ve věku pěti let, se 
s rodinou přestěhoval do Starého plzen-
ce, odkud pocházela jeho maminka. Již 
jako malý chlapec hrál na housle, poz-
ději dostal violoncello. u něj už zůstal. 
první hudební zkušenosti získával v bio-
grafech, kde spolu s dalšími muzikan-
ty obstarával hudbu k němým filmům. 
později byl členem různých menších 
i větších orchestrů, měl také trampskou 
kapelu, hudbu komponoval a hraní poz-
ději i vyučoval. Svou vášeň pro hudbu 
neztratil dodnes.
krajský úřad plzeňského kraje se připoju-
je k zástupu gratulantů a přeje otto čad-
kovi hodně zdraví a štěstí do dalších let.



Hrad byl založen ve 14. století Oldřichem 
Tistou z Hedčan. Jeho syn Oldřich prodal 
místní panství Albrechtovi z Kolovrat. Hrad 
byl za husitských válek obléhán husity po 
několik týdnů, hrozba vyhladovění obránce 
donutila přistoupit na dohodu o vojenském 
spolku s husity. 
Při obléhání se projevila nevýhoda pev-
nosti, která sice byla umístěna na obtíž-
ně dostupném vyvýšeném místě, ale mezi 
vyššími kopci. Obránci hradu tak byli cí-
lem střelby. Hradní opevnění bylo v druhé 
polovině 15. století doplněno předsunutou 
baštou s náspy a příkopem. Hrad již ale 
nebyl nikdy obléhán. V této době byl hrad 
proslulým vězením, kde byli vězněni podda-
ní, ale i zajatí žoldnéři. 
Roku 1590 byl hrad již opuštěn, novým stře-
diskem panství se stal nedaleký Liblín. Od 
poloviny 16. století bydleli majitelé hradu 
více mimo něj a hrad bez údržby začal pust-

nout. Jeho zkázu dovršila třicetiletá válka, 
v níž jej vypálili Švédové.
Dnes je z původního hradu zachována hra-
nolovitá kamenná věž, zbytky dvou paláců 
a dalších prvků opevnění.
Hrad se nachází v přírodním parku Horní 
Berounka. Od hradu se nabízí skutečně 
krásný výhled na řeku Berounku a zales-
něné okolí. Nejbližší železniční stanicí jsou 
Radnice nebo se lze k zřícenině dostat 
v létě po vodě.
Už víte, o jaký hrad se jedná? Pět čtenářů, 
kteří zašlou správnou odpověď, odměníme 
reklamními předměty Plzeňského kraje. 
odpovědi posílejte do 11. března 2011 
s vašimi kontaktními údaji na adresu: 
krajský úřad plzeňského kraje, odbor 
kancelář hejtmana – oddělení mediální 
komunikace, Škroupova 18, 306 13 plzeň 
nebo e-mailem na adresu redakce@pl-
zensky-kraj.cz.
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Kam Na VÝLeT & SOUTěŽ

Dnešním tipem, kam na výlet, až počasí dovolí, a místem, 
které máte poznat v pravé části leteckého snímku Jiřího 
Bergera (foto z knihy Plzeňský kraj z nebe), je zřícenina 
gotického hradu, která stojí na pravém břehu Berounky 
v okrese rokycany.

ZříCENiNA GoTiCkÉHo HrAdu u bErouNky
VÝHErCi 
Z MiNulÉHo VydáNí

:-)

 plZEňSkÝ
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Pro Plzeňský kraj vydává NAVA 
Nakladatelská a vydavatelská agentura
nám. Republiky 17, 301 00 Plzeň
Náklad: 255 000 výtisků
E-mail: redakce@plzensky-kraj.cz
Telefon: 377 195 231
registrováno pod číslem: MK ČR E 14873.
Distribuce výtisků zdarma.
Neoznačené články jsou redakčními materiály.

ZNáTE přírodu 
NAŠEHo krAJE?
Správná odpověď 
na fotografickou hádanku 
ze strany 15 zní: 

přírodNí rEZErVACE 
HErŠTÝN

V lednovém vydání jste v rámci soutěže 
„poznejte na leteckém snímku“ měli 
identifikovat ZříCENiNu HrAdu 
přiMdA. Do redakce přišly stovky 
správných odpovědí. 

VyloSoVAli A odMěNili JSME 
NáSlEduJíCí VÝHErCE:

petr koloros, Strážov
Jiří kaufner, rokycany
Jarmila Skořepová, blovice
Jiřina Ticháčková, kdyně
Václav bufka, plzeň



Ředitel úŘadu: Mgr. Jiří leščinský
T: 377 195 139, jiri.lescinsky@plzensky-kraj.cz
Zástupci Ředitele: 
oblast pro samosprávu a služby veřejnosti: Mgr. bohuslav borovanský
T: 377 195 230, bohuslav.borovansky@plzensky-kraj.cz
oblast pro vnitřní správu: Mgr. Václav Váchal
T: 377 195 217, vaclav.vachal@plzensky-kraj.cz
oblast pro ekonomiku a rozvoj: ing. Martin Zaoral
T: 377 195 472, martin.zaoral@plzensky-kraj.cz
Vedoucí odborů:
odbor dopravy a silničního hospodářství: ing. Jaroslav Vejprava
T: 377 195 118, jaroslav.vejprava@plzensky-kraj.cz
odbor ekonomický: ing. karel Hladký
T: 377 195 433, karel.hladky@plzensky-kraj.cz
odbor fondů a programů Eu: ing. Jan přibáň
T: 377 195 667, jan.priban@plzensky-kraj.cz
odbor informatiky: ing. Václav koudele
T: 377 195 261, vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz
odbor investic a majetku: Judr. Michal bouřa
T: 377 195 407, michal.boura@plzensky-kraj.cz
odbor kancelář hejtmana: ing. Miroslav brda
T: 377 195 289, miroslav.brda@plzensky-kraj.cz

odbor kancelář ředitele: Mgr. Štěpánka Szabó
T: 377 195 137, stepanka.szabo@plzensky-kraj.cz
odbor kontroly, dozoru a stížností: ing. Jiří Heran
T: 377 195 304, jiri.heran@plzensky-kraj.cz
odbor krizového řízení: ing. Milan řihošek
T: 377 195 151, milan.rihosek@plzensky-kraj.cz
odbor kultury, památ. péče a cestovního ruchu: ing. Alena Svobodová
T: 377 195 108, alena.svobodova@plzensky-kraj.cz
odbor regionálního rozvoje: ing. arch. Miloslav Michalec
T: 377 195 418, miloslav.michalec@plzensky-kraj.cz
odbor sociálních věcí: Mgr. Filip Zapletal
T: 377 195 164, filip.zapletal@plzensky-kraj.cz
odbor školství, mládeže a sportu: Judr. Jaroslava Havlíčková
T: 377 195 529, jaroslava.havlickova@plzensky-kraj.cz
odbor vnitřních věcí a krajský živnostenský úřad: ing. Jan Nový
T: 377 195 132, jan.novy@plzensky-kraj.cz
odbor zdravotnictví: Mudr. irena dvořáková, ph.d.
T: 377 195 475, irena.dvorakova@plzensky-kraj.cz
odbor životního prostředí: Mgr. Martin plíhal
T: 377 195 332, martin.plihal@plzensky-kraj.cz
útvar interního auditu: bc. Milan Švarc
T: 377 195 751, milan.svarc@plzensky-kraj.cz
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ORGaNIZaČNí STRUKTURa & KONTaKTy @
krAJSkÝ úřAd plZEňSkÉHo krAJE


